

Содержание

<i>Казимирчик Н. М.</i> Библиотека клуба Гролье	5
<i>Калачихин В. Ю.</i> Опыт разбора составных индексов ББК (на примере коллекции диссертаций)	10
<i>Калашиников А. В.</i> Архив Э. Грига в Бергенской публичной библиотеке. К 100-летию официальной передачи архива композитора в ведение библиотеки	14
<i>Каленов Н. Е.</i> О полноте обязательного экземпляра научных журналов	18
<i>Карпова И. Л.</i> Граф Н. П. Румянцев и его ботаническая коллекция	23
<i>Клюев В. К., Захаренко М. П.</i> Современная публичная библиотека: диверсификация функций, услуг и предложений	28
<i>Козлова Е. И.</i> Терминологические стандарты как показатель развития библиотечной отрасли	33
<i>Колмакова М. В.</i> Деятельность Славянского фонда БАН в XXI веке	38
<i>Корзунина Г. Э.</i> Издательский дом Иоганна Баптиста Хоманна	43
<i>Корякин М. В.</i> Грамотность британских заключенных и программы по обучению чтению	49
<i>Котельникова Н. Е., Шульга Л. В.</i> Межевые планы и карты — документальные памятники русской картографии	54
<i>Красильникова И. Ю.</i> Межбиблиотечное обслуживание в информационно-коммуникационной среде	59
<i>Крутова М. С.</i> Рукописные источники в трудах по палеографии П. К. Симона (ОР РГБ. Ф. 362)	64
<i>Крымская А. С.</i> Роль зарубежных ассоциаций в информационном обслуживании историков	67
<i>Куглюковская Л. И.</i> О неизвестном автографе Павла Флоренского	72
<i>Кудрина Е. Л.</i> Социально-культурные и духовно-нравственные проблемы личности в условиях глобализации	76
<i>Кузьменко Т. А.</i> Румянцевский музей в судьбах и архивных документах Российской академии наук	84
<i>Кузьмина Н. Г.</i> Особенности многокрасочной печати в учебных пособиях по печатному делу, изданных на рубеже XIX–XX веков	89

<i>Кузьмина О. В.</i> Дореволюционные издания по истории железных дорог России в фондах Российского государственного архива в городе Самаре.....	93
<i>Кунавин К. С.</i> Формулярный список как источник о службе чиновника XIX века: эпизод из биографии Б. П. Мансурова	99
<i>Лавренова О. А.</i> Задача интеграции технологий тематического поиска библиотечных ресурсов на основе словарей связанных данных (LOD vocabularies).....	104
<i>Левин Г. Л.</i> История библиографической деятельности Российской государственной библиотеки: методология, историография, источниковедение.....	110
<i>Лейченко Л. А.</i> Выставки из фонда отдела нотных изданий и звукозаписей как «пространство искусства, просветительства, знаний».....	116
<i>Леонов М. В.</i> Наследие Д. П. Сырейщикова в цифровую эпоху: библиотека и коллекции	124
<i>Лиховид Т. Ф.</i> Публичные библиотеки англоязычных стран: формирование организационных принципов.....	128
<i>Ломоносов А. В.</i> «Мечта общего счастья посреди общего несчастья» (В. В. Розанов о социалистических идеях по материалам ОР РГБ).....	133
<i>Майстрович Т. В.</i> Открытые научные ресурсы для формирования единого электронного пространства знаний	138
<i>Максимова Е. В.</i> Периодические русскоязычные издания, созданные Императорским Православным Палестинским Обществом и Русской Православной Церковью в контексте истории распространения православия на Святой Земле в 1865–1917 годы.....	142
<i>Малахова И. В.</i> Новое здание Ленинской библиотеки как монументальный памятник эпохи. Конкурсы на составление проекта нового здания Государственной библиотеки СССР имени В. И. Ленина 1928–1929 гг.....	147
<i>Мартьянова С. С.</i> Дары и дарители. Из фондов библиотеки Московской консерватории	154
<i>Маслова Ю. В.</i> Н. С. Большаков как исследователь старообрядческого книжного орнамента.....	159
<i>Масловская Н. С.</i> Формирование Центрального справочно-библиографического фонда Российской государственной библиотеки: исторический аспект	164

<i>Матвеева Е. О.</i> Руководство чтением ребенка с ограниченными возможностями: исторические аспекты.....	171
<i>Михалкина Е. М.</i> Зарубежное кино в советском военном и послевоенном плакате (1941–1960).....	175
<i>Молчанов В. Ф.</i> «Усовершенствовать и возвеличить Слово наше...» (К 200-летию избрания Н. П. Румянцева Почетным членом Императорской Российской Академии).....	179
<i>Мохначева Ю. В.</i> Профессиональная успешность научной диаспоры Пушинского научного центра РАН (ПНЦ РАН) за рубежом.....	186
<i>Муромцева Л. П. В. Ф.</i> Булгаков — собиратель и хранитель Русского культурно-исторического музея в Праге.....	191
<i>Мусаханова М. З.</i> Письменные и печатные памятники музеев Республики Казахстан.....	197
<i>Набиуллина Л. Н.</i> Опыт внедрения информационных технологий в отделе рукописей и редких книг Национальной библиотеки Республики Татарстан.....	201
<i>Нещерет М. Ю.</i> Отражение профессиональных читательских интересов библиотечных специалистов в социальной сети Facebook.....	208
<i>Никитина И. А., Сысоев А. Н.</i> Опыт систематизации англоязычных изданий при переводе заглавий на основе выявления скрытых терминологических конструкций.....	213
<i>Никульшин Н. В.</i> Сергей Алексеевич Белокуров — историк, археограф, библиофил.....	218
<i>Новоселова А. Н.</i> Использование социальных сетей для популяризации фондов Библиотеки Российской академии наук (на примере Газетного фонда).....	224
<i>Носов Н. Н.</i> Джордже Баковия. Румынские издания на русском языке.....	230
<i>Нохрина В. А., Семенова О. Ф.</i> Информационное обеспечение научных исследований по АПК ресурсами ФАО ООН в ЦНСХБ.....	236
<i>Омельченко Д. М.</i> Язык власти и библиотечное сообщество в СССР в первой половине 1930-х годов (по материалам Конференции по составлению системных каталогов при Библиотеке Академии наук 8–9 июня 1934 года).....	241
<i>Онуфриенко Г. Ф.</i> Мотивация — актуальный метод продвижения библиотек в современном обществе.....	246
<i>Орлова А. М.</i> Книга художника. Опыт взаимодействия.....	252

<i>Панова Т. С.</i> Месяцесловы из библиотеки Никодима, епископа Енисейского и Красноярского как образец дневниковых записей XIX века	257
<i>Панченко А. М.</i> Издания, посвященные генералиссимусу А. В. Суворову, в рекомендательных каталогах книг для комплектования библиотек военно-учебных заведений	264
<i>Паскаль А. Д.</i> Письмо великой княгини московской Елены Стефановны (Волошанки) к ее отцу молдавскому господарю Стефану III (Великому): новые аспекты изучения	272
<i>Патрина Л. Н., Житин Р. М.</i> Книжные собрания дворянских библиотек Тамбовской губернии конца XVIII – начала XX века. Проблема реконструкции и анализа книжного наследия	277
<i>Первалова Е. В.</i> Писательница Наталья Петровна Шаликова — автор изданий М. Н. Каткова (по материалам отдела рукописей Российской государственной библиотеки)	281
<i>Петров С. Т.</i> Цифровое наследие русского космизма и картографическое обеспечение научных изданий	287
<i>Плешкевич Е. А.</i> Что несет нам день грядущий: размышления в связи с выходом в свет нового Перечня рецензируемых журналов и изданий	291
<i>Прихожев П. В.</i> Электронные продукты и услуги региональных научно-технических библиотек на железных дорогах России	297
<i>Просикова Е. А.</i> Отдел «Культура. Наука. Просвещение» в Библиотечно-библиографической классификации (ББК)	302
<i>Путинцева Е. Ю.</i> Библиотека как центр межкультурного диалога	307
<i>Пушков В. П.</i> Боровск на книжном рынке Москвы XVII века (по архиву Приказа книгопечатного дела)	311
<i>Радеева О. Н.</i> Чудо Федоровской иконы Богородицы о раскольниках	316
<i>Радзецкая О. В.</i> Библиотека как пространство культурного диалога: пассионарные ориентиры музыкального просветительства	322
<i>Радишаускайте Н. В.</i> Распространение книги на Дальнем Востоке в 1860–1880-х годах и зарождение местной книжной торговли	328
<i>Рамазанова Д. Н., Хромов О. Р.</i> Новые материалы к биографиям русских граверов конца XVII – начала XVIII века Леонтия и Петра Буниных	334
<i>Рафеева М. С.</i> Жизнь и судьба библиотеки Паскевичей	341
<i>Решетникова О. В.</i> Сетевые библиографические ресурсы на сайтах региональных библиотек: проблемы доступности	346

<i>Родионова А. Е.</i> Дворянская усадьба в живописи и фотографиях (по документам отдела рукописей РГБ).....	351
<i>Родионова Л. В.</i> Об истории создания цикла лубочных картинок по сюжетам «Откровения Иоанна Богослова» в литографии И. А. Гольшера	357
<i>Румянцев Д. С.</i> «Главы о любви» прп. Максима Исповедника в издании гуманиста Иоганна Зетцера.....	363
<i>Рябова В. И.</i> Библиотека, которой не было: Московская библиотека АН СССР в контексте истории создания Библиотеки по естественным наукам РАН и ее фонда редкой книги	367
Сведения об авторах	373

Contents

<i>Kazimirchik N. M.</i> The Library of the Grolier Club	5
<i>Kalachikhin V. Yu.</i> An experience of disassembling the LBC composite indexes (on the example of the collection of dissertations)	10
<i>Kalashnikov A. V.</i> The Grieg Archives in the Bergen Public Library. To the centenary since the official transfer of the composer's archives to the library	14
<i>Kalenov N. E.</i> On the completeness of scientific journals' legal deposit copies	18
<i>Karpova I. L.</i> Count N. P. Rumyantsev and his botanical collection	23
<i>Klyuev V. K., Zakharenko M. P.</i> Modern public library: diversification of functions, services and offers	28
<i>Kozlova E. I.</i> Terminological standards as an indicator of the librarianship development	33
<i>Kolmakova M. V.</i> The activities of the Slavic literature collection of the Russian Academy of Sciences Library in the 21st century	38
<i>Korzunina G. E.</i> Johann Baptist Homann's Publishing House	43
<i>Koryakin M. V.</i> British prisoners' literacy and Reading Programmes	49
<i>Kotelnikova N. E., Shulga L. V.</i> Demarcation plans and maps — documentary monuments of Russian cartography	54
<i>Krasilnikova I. Yu.</i> Interlibrary services in the information and communication environment	59
<i>Krutova M. S.</i> Handwritten sources in the works of P. K. Simoni on paleography (Manuscripts Department of the RSL. F. 362)	64
<i>Krymskaya A. S.</i> The role of foreign associations in the information service of historians	67
<i>Kuglyukovskaya L. I.</i> About the unknown autograph of Pavel Florensky	72
<i>Kudrina E. L.</i> Socio-cultural and spiritual-moral problems of the individual in the context of globalization	76
<i>Kuzmenko T. A.</i> Rumyantsev Museum in the fates and archival documents of the Russian Academy of Sciences	84
<i>Kuzmina N. G.</i> Peculiarities of multi-color printing in textbooks on printing published at the turn of the 19th–20th centuries	89

<i>Kuzmina O. V.</i> Prerevolutionary publications on the history of the Russian Railways in the collections of the Russian State Archive in Samara	93
<i>Kunavin K. S.</i> Record card list as a source of the service of an official of the 19th century: an episode from the biography of B. P. Mansurov	99
<i>Lavrenova O. A.</i> The Technology Integration for Subject Search of Library Resources Based on LOD vocabularies	104
<i>Levin G. L.</i> History of bibliographic activity of the Russian State Library: methodology, historiography, source studies	110
<i>Leichenko L. A.</i> Exhibitions from the Collections of the Department of music publications and sound recordings as a “Space of art, education, knowledge”	116
<i>Leonov M. V.</i> D. P. Syreishchikov’s heritage in the digital age: library and collections	124
<i>Likhovid T. F.</i> Public libraries of English-speaking countries: formation of organizational principles	128
<i>Lomonosov A. V.</i> “The dream of shared happiness amidst all the misery” (V. V. Rozanov about socialist ideas on the materials of the Manuscript Department of the Russian State Library)	133
<i>Maistrovich T. V.</i> Open scientific resources for the formation of united electronic space of knowledge	138
<i>Maksimova E. V.</i> The periodical Russian-language publications created by the Imperial Orthodox Palestine Society and the Russian Orthodox Church in the context of the history of the spread of Orthodoxy in the Holy Land in 1865–1917	142
<i>Malakhova I. V.</i> New building of the Lenin Library as a monumental architectural object of the era. Competitions for the drafting a new building of the V. I. Lenin State Library of the USSR, 1928–1929	147
<i>Martyanova S. S.</i> Gifts and givers. From the library collection of the Moscow Conservatory	154
<i>Maslova Yu. V.</i> N. S. Bolshakov as a researcher of the Old Believers’ book ornament	159
<i>Maslovskaya N. S.</i> Formation of the Central Reference and Bibliographic Collection of the Russian State Library: historical aspect	164
<i>Matveeva E. O.</i> Guide to reading of a child with disabilities: historical aspects	171
<i>Mikhalkina E. M.</i> Foreign Cinema in the Soviet War and Postwar Movie Posters (1941–1960)	175

<i>Molchanov V. F.</i> “To improve and magnify the Word of Ours...” (To the 200th anniversary of N. P. Rumyantsev’s election as an Honorary Member of the Imperial Russian Academy).....	179
<i>Mokhnacheva Yu. V.</i> Professional success of scientific community of the Pushchino Scientific Center of RAS (PSC/RAS) abroad	186
<i>Muromtseva L. P. V. F.</i> Bulgakov — a collector and curator of the Russian Cultural and Historical Museum in Prague	191
<i>Musakhanova M. Z.</i> Written and printed monuments of museums of the Republic of Kazakhstan	197
<i>Nabiullina L. N.</i> The experience of introduction of information technologies in the Department of Manuscripts and Rare Books of the National Library of the Republic of Tatarstan	201
<i>Neshcheret M. Yu.</i> Reader interests of library specialists as a reflection of their professional information needs: based on the analysis of Facebook social network	208
<i>Nikitina I. A., Sysoev A. N.</i> Experience of systematization of English-language publications in translating titles based on the identification of hidden terminological constructions	213
<i>Nikulshin N. V.</i> Sergey Belokurov — historian, archeographer, bibliophil	218
<i>Novoselova A. N.</i> Using of social networks to promote the collections of the Library of the Russian Academy of Sciences (on the example of Newspaper collection)	224
<i>Nosov N. N.</i> George Bacovia. Romanian publications in the Russian language	230
<i>Nokhrina V. A., Semyonova O. F.</i> Information support of scientific research on the AIC when using resources of the FAO UN in CSAL.....	236
<i>Omelchenko D. M.</i> The language of power and library community in the USSR in the first half of the 1930s (based on the materials of the Conference on Systematic Catalogues under the Library of the Academy of Sciences on June 8–9, 1934)	241
<i>Onufrienko G. F.</i> Motivation is an up-to-date method of promoting libraries in modern society	246
<i>Orlova A. M.</i> Artist book. Collaboration experience	252
<i>Panova T. S.</i> Menologions from the private library of Nicodemus, bishop of Yeniseisk and Krasnoyarsk, as an example of diary records of the 19th century	257
<i>Panchenko A. M.</i> The publications devoted to the generalissimo A. V. Suvorov in the recommendation catalogues of books for acquisition of libraries of military educational institutions	264

<i>Pascal A. D.</i> The letter of the Grand Duchess of Moscow Elena Stefanovna (Voloshanka) to her father Moldavian hospodar Stefan III (the Great): new aspects of the study.....	272
<i>Patrina L. N., Zhitin R. M.</i> Book collections of the libraries of the nobility of the Tambov province at the end of the 18th – beginning of the 20th century. The problem of reconstruction and analysis of the book heritage.....	277
<i>Perevalova E. V.</i> Natalia Shalikova — as author of periodicals of M. N. Katkov (based on the materials of Research Department of Manuscripts of the Russian State Library).....	281
<i>Petrov S. T.</i> Digital heritage of Russian cosmism and cartographic support of scientific publications	287
<i>Pleshkevich E. A.</i> What brings to us the coming day: reflections on the publication of the new List of peer-reviewed scientific journals.....	291
<i>Prikhozhev P. V.</i> Electronic products and services of the Russian regional scientific and technical railroad libraries.....	297
<i>Prosikova E. A.</i> “Culture. Science. Education” Division of the Library Bibliographic Classification (LBC).....	302
<i>Putintseva E. Yu.</i> Library as a center for intercultural dialogue	307
<i>Pushkov V. P.</i> Borovsk at the Moscow book market in the 17th century (according to the archive of the Book printing Order).....	311
<i>Radeeva O. N.</i> The miracle of the Feodorovskaya icon of the Mother of God about dissenters.....	316
<i>Radzetskaya O. V.</i> Library as a space of cultural dialogue: passionate orientations of musical enlightenment.....	322
<i>Radishauskaite N. V.</i> Book distribution in the Russian Far East in the 1860s – 1880s and the rise of the Far-Eastern book trade	328
<i>Ramazanova D. N., Khromov O. R.</i> New data for the biographies of Russian engravers Leonty and Peter Bunin (17th – the beginning of the 18th century).....	334
<i>Rafeeva M. S.</i> Life and fate of the Paskevich Library	341
<i>Reshetnikova O. V.</i> Network Bibliographic Resources on the Sites of Regional Libraries: Accessibility Problems.....	346
<i>Rodionova A. E.</i> Noble manor in paintings and photographs (by the documents of the Manuscript Department of the Russian State Library)	351
<i>Rodionova L. V.</i> The history of the creation of the popular prints cycle on the plots of “The Revelation of St. John the Theologian” in the lithographs of I. A. Golyshev	357

<i>Rumyantsev D. S.</i> “Capita de caritate” of St. Maximus the Confessor in the edition of humanist Johann Setzer	363
<i>Ryabova V. I.</i> A library that did not exist: the Moscow Library of the Academy of Sciences of the USSR in the context of the history of creation of the Library for Natural Sciences of the Russian Academy of Sciences and its collection of rare books.....	367
About the authors.....	381